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بيماران نگران تأثير افزايش بي سابقه قيمت دلار و كاهش ارزش ريال روي سلامت هستند
گلوي سلامت زير تيغ گراني دلار

اين روزها اگرچه همه مردم پيگير افزايش 
قيمت دلار هس�تند و افزاي�ش لحظه اي 
قيمت دلار و كاهش ارزش ريال را پيگيري 
مي كنند، ام�ا بيماران خاصي ك�ه مرگ و 
زندگيش�ان به داروهاي وارداتي وابس�ته 
اس�ت و همچنين بيماراني ك�ه ناگزير به 
عمل هاي جراحي و اس�تفاده از تجهيزات 
پزشكي هس�تند با حساس�يت بيشتري 
تابل�وي صرافي ه�ا را پيگي�ري مي كنند؛ 
چراكه طب�ق اعلام مس�ئولان 97 درصد 
داروه�اي مصرف�ي در كش�ورمان توليد 
داخل اس�ت و تنها 3 درص�د وارداتي، اما 
60 درصد مواد اولي�ه مورد نياز براي توليد 
داروهاي س�اخت داخل هم وارداتي است 
و اين مسئله مي تواند دليل تأثير افزايش 
قيمت دلار بر دارو و درمان را توجيه كند. 
بهمن ماه سال گذشته بود كه معاون دارويي 
وزارت بهداشت و رئيس س��ازمان غذا و دارو 
گفت: قيمت دارو در سال 97 افزايش نخواهد 
يافت. اظهارات رئيس س��ازمان غذا و دارو بر 
مبناي دس��تاورد آخرين جلسه كميسيون 
تلفيق بود. در اين جلسه كه با حضور رئيس 
كل بانك مركزي برگزار ش��د، مقرر ش��د در 
حوزه دارو و كالاهاي سلامت در سال 97 ارز 
مرجع تخصيص داده ش��ود. رسول خضري، 
عضو كميس��يون اجتماعي مجل��س هم در 
اين باره گفته ب��ود: با تخصي��ص ارز مرجع، 
پايين ترين نرخ ارز در حوزه دارو در نظر گرفته 
خواهد شد تا كمترين افزايش از لحاظ گراني 
داشته باشد. ارز مرجع به شركت هاي دارويي 
پرداخت خواهد ش��د و در اين مورد دولت و 
مجلس حماي��ت خواهند كرد ت��ا در تأمين 

داروي كشور مشكلي به وجود نيايد.
بر همين اس��اس ه��م غلامرض��ا اصغري در 
آخرين اظهار نظ��رش درباره وضعيت قيمت 
دارو در س��ال 97 گفته ب��ود: افزايش قيمت 
دارو تنها براساس رشد نرخ تورم خواهد بود 

و تاكن��ون در اين وزارتخان��ه برنامه اي براي 
افزايش قيمت دارو در س��ال آتي ديده نشده 

است. 
  به هم خوردن محاسبات ارزي 

اما ح��الا واقعيتي تلخ خودنماي��ي مي كند و 
آن چيزي نيس��ت جز افزايش قيمت دلار از 
3 هزار و 500 تومان به بيش از 5 هزار تومان؛ 
افزايشي كه انگار از كنترل دولت و مسئولان 
خارج ش��ده و همين از كنترل خارج ش��دن 
قيمت دلار و وابس��تگي عميق قيمت دارو و 
تجهيزات پزشكي به پول خارجي هم موجب 
شده تا نگراني تازه اي بر نگراني هاي بيماران و 
خانواده هاي آنان افزوده شود.  حالا و با رسيدن 
قيمت دلار به 5 هزار تومان سخنگوي سازمان 
غذا و دارو مي گويد: افزايش دلار شايد سبب 
افزايش قيمت دارو در توليدات دارويي و هزينه 
واردات دارو شود، اما اين مسئله كه بر اساس 
بررس��ي و برگزاري جلس��ات قيمت گذاري 
انجام مي شود، پيش بيني مي شود قيمت دارو 

حداكثر تا سقف تورم افزايش يابد.
  تأثيرپذيري تجهيزات پزشكي 

هر چند تأثير گراني دلار و كاهش ارزش ريال 

براي داروها ملموس تر اس��ت و بيماراني كه 
بايد داروهاي خاص وارداتي را مصرف كنند، 
بيش از همه نگران اين ماجرا هستند، اما حوزه 
تجهيزات پزش��كي هم از افزايش قيمت ارز 
بي نصيب نمانده و نگراني هايي در اين حوزه 

هم وجود دارد. 
دكتر رضا مس��ائلي، مش��اور وزير بهداشت 
در ام��ور تجهي��زات پزش��كي در پاس��خ به 
س��ؤالي درباره تأثير گران��ي ارز بر تجهيزات 
پزشكي مي گويد: نياز به طراحي و يك مدل 
هوش��مندانه دارد تا هزينه ه��اي افزايش يا 

نوسانات نرخ ارز فشار به مردم نيايد. 
وي در توضيح سلس��له اقداماتي كه در حال 
برنامه ري��زي و اجراس��ت، مي افزايد: س��عي 
مي كنيم افزايش نرخ ارز را در قيمت تمام شده 
محصولات به صورت مستقيم اعمال نكنيم؛ 
يعني اينكه بتواني��م علاوه بر اينك��ه به اين 
فاكتور به عنوان واقعيت بازار توجه مي كنيم، 
متناظر آن شركت ها يا تأمين كنندگاني كه 
سهم بيش��تري از بازار تجهيزات پزشكي را 
دارند، بتوانند تخفيف هاي قابل ملاحظه تري 

نسبت به گذشته بدهند. 

مس��ائلي تأكيد مي كند: اگر ش��ركت هايي 
وجود داش��ته باش��ند كه بتوانند 20درصد 
زيرقيمت فعلي بازار محص��ولات را با رعايت 
اصل اصالت كالا تأمين كنند، وزارت بهداشت 
اجازه مي دهد كه وارد فعاليت بازار و همچنين 
وارد نظ��ام تأمين كالا و تجهيزات پزش��كي 

كشور شوند. 
  تولي�د داخ�ل ب�دون ران�ت راهكار 

مواجهه با صعود دلار
شايد زيربنايي ترين راهكار مواجهه با نوسان 
قيمت ارز و بالا و بالاتر كش��يدن قيمت دلار 
تلاش براي رس��يدن به خودكفايي در حوزه 
دارو و تجهيزات پزشكي باشد؛ موضوعي كه 
وزير بهداشت در عين تأكيد بر آن معتقد است 
كيفيت و قيمت كالا بسيار مهم است، به نام 
حمايت از توليد داخل، رانت ايجاد نخواهيم 
كرد، دارو و تجهيزات پزشكي ايراني بايد بتواند 

در بازار جهاني حضور داشته باشد. 
وي تأكيد مي كند: حمايت از دارو و تجهيزات 
پزشكي گران و بي كيفيت نه شرط عقل است 
و نه مقام معظم رهبري آن را مي پذيرند، به هر 
حال ممكن است در سال 97 به سازمان غذا و 
دارو فشار بيشتري در اين زمينه وارد شود، اما 
اين سازمان بايد وظيفه شرعي و قانوني خود 
را به درستي انجام دهد.  مشاور وزير در امور 
تجهيزات پزشكي هم در اين باره مي گويد: ما 
توجه به توليد داخل را دنبال مي كنيم. طبعاً 
توليد تجهيزات پزشكي در كشور با نگاه تأمين 
بازار ايران و نگاه به صادرات، قيمت را بسيار 
رقابتي مي كند؛ يعني متناظر ش��ركت هاي 
رقيب خارجي، وقتي يك توليد كننده داخلي 
باكيفيت و مقتدر باش��د خودشان را تنظيم 
مي كنند و مجبور مي شوند قيمت خودشان را 
كاهش بدهند. وي در عين حال تأكيد مي كند: 
واقعيت اين است كه بالاخره قيمت ارز نوسان 
داشته و اين نوسانات نرخ ارز در قيمت تمام 

شده محصول تأثير خواهد داشت. 

 نجفي:  بيمارم  ماندنم خيانت است
 شورا: بازهم بمان !

جلسه روز گذشته شوراي شهر كه مختص 
به بررسي اس�تعفاي ش�هردار تهران بود، 
خروجي هاي نااميدكننده اي داشت؛ از رأي 
شورايي ها به استمرار خيانت به مردم گرفته 
تا بستري ش�دن نجفي از اول ارديبهشت 
م�اه و ترك جلس�ه محس�ن هاش�مي در 
موق�ع رأی گي�ری. نجفي در صحن ش�ورا 
گفت: ماندن م�ن خيانت به مردم اس�ت، 
اما ش�ورايي ها در كمال تعج�ب و با وجود 
اظهارنظرهاي صريح نجف�ي و اذعانش به 
ناتواني و بيماري به مان�دن وي رأي دادند. 
16 نفر از 21 نفر ش�ورا به اس�تعفاي نجفي 
رأي منفي دادند و با اي�ن تفاصيل خيانت 
مجموعه مديريت ش�هري به ش�هروندان 
لااقل تا سه ماه ديگر ادامه خواهد داشت؛ 
چراكه احتمالاً طبق قانون شهردار تا سه ماه 
ديگر نمي تواند استعفا بدهد. از طرفي آقاي 
نجفي تصريح كرده كه از اول ارديبهش�ت 
ماه به دليل بيماري بس�تري خواهد ش�د. 
در چنين اوضاعي واقعاً معلوم نيس�ت چه 
كسي و با چه مدل مديريتي قرار است شهر 
تهران را اداره كند. بر كس�ي هم پوشيده 
نيست كه كم كاري و معطلي تهران در كل 
ايران اثر خواهد داشت؛ همانگونه كه هفت 
ماه گذشته از مجموعه مديريت شهري كار 
در خور و قابل اعتنايي ديده نشده، ظاهراً 
از اين به بعد ه�م بايد ش�اهد همين روال 
بود. آنچه بيش از همه نااميد كننده است، 
س�رخوردگي مردم و ندامت آنه�ا از رأيي  
است كه به صندوق ريخته اند؛ چراكه آنها 
به جاي كار، اقدام و عمل، حالا فقط شاهد 
بازي ه�اي سياس�ي و البته بازي كش�دار 
و م�لال آور »اس�تعفا و خيانت« هس�تند. 
 در حالي كه محمدعلي نجفي به دفعات اعلام 
كرده به دليل بيماري ديگر قادر به اداره شهر 
نيست، ش��وراي ش��هر تهران باز هم سكان 
هدايت را براي مدت نامعلومي به وي س��پرد 
تا نش��ان دهد آنچه براي اين ش��ورا اهميت 
ندارد، منافع عمومي شهروندان تهراني است. 
در حقيقت بحران در ش��وراي ش��هر تهران 
زماني اوج گرفت كه اين ش��وراي يكدس��ت 
توانايي مديريت بحران هايي چون اس��تعفا يا 
كناره گيري شهردار تهران را ندارد و در فرصت 
تقريباً يك ماهه اي كه اعضا در اختيار داشتند، 
به جاي تشكيل جلس��ه فوري و اضطراري به 
تعطي��لات رفتند. در حالي كه مي توانس��تند 
پس از مدت ها شهر را از بلاتكليفي در بياورند و 
تهران در ابتداي سال جديد، با مديريت جديد 

به كار خود ادامه دهد. 
به هر حال شهردار تهران در جلسه استعفاي 
ديروز با مطرح كردن چندين باره بيماري خود 
اعلام كرد كه با توجه به اين شرايط ادامه كار 
وي خيانت به شهر و مردم است و با اين وجود 
ش��وراي ش��هر تهران همچنان اراده اي براي 
تصميمات ق��وي و فوري ن��دارد و هدر دادن 

وقت مردم تهران به هنر اين شورا تبديل شده 
اس��ت كه خس��ارت هاي آن غيرقابل جبران 

خواهد بود. 
 بالاخره اينقدر زدن�د تا يكي به هدف 

خورد !
شهردار تهران در جلسه روزگذشته اعلام كرد: 
من ادعا مي كنم كارنامه هفت ماهه ما كاملًا 
قابل دفاع است و با هيچ هفت ماه و نيم قبلي اي 

قابل قياس نيست. 
محمد عل��ي نجفي گفت: بودجه ش��هرداري 
ضعف اساس��ي داش��ت. واقع��اً وج��ود تيم 
كميس��يون برنامه و بودجه ش��ورا باعث شد 

بودجه به بهترين نحو اجرا شود. 
شهردار در ادامه گفت: بالاخره اينقدر زدند تا 
يكي به هدف خورد ! وي با اشاره به استعفاي 
قبلي خود نيز گف��ت: يكبار اس��تعفا داديم، 
ولي آن استعفا بلندتر بود و خواهش كرديم. 
مهندس هاش��مي آن را برگرداند و استعفاي 

جديد را تقديم كردم. 
  با مردم صريح و شفاف سخن بگوييم

پس از صحبت هاي ش��هردار ته��ران ناهيد 
خداكرمي خطاب به نجفي گفت: بيماري شما 
يك ماه وقتتان را مي گي��رد و اگر معاونانتان 
در مس��ير مش��خص حركت كنند، در طول 
درمانتان خللي به شهر وارد نمي شود. خواهش 
مي كنم درمانتان را انجام دهيد و پس از درمان 

استعفاي شما بررسي مي شود. 

مرتضي الويري كه در اين چند روز در محافل 
رس��انه اي حاضر ش��ده و به دفاع از شهردار 
پرداخته است، گفت: با مردم صريح و شفاف 
س��خن بگوييم. وي تغيي��رات در حوزه هاي 
مديريتي سطح كلان را بسيار دشوار دانسته 
و افزود: وقتي مدير عوض مي ش��ود تغييرات 
سليقه اي انجام مي ش��ود و لطمات بسياري 
دارد. نبايد مدير تغيير كند، مگر الزام باش��د. 
براي بنده محرز نيست كه علت استعفاي دكتر 
نجفي مسئله بيماري اس��ت.  همچنين پس 
از سخنان مخالفان، دونفر موافقان استعفاي 
شهردار اعلام كردند: بايد امروز تكليف شهر و 
شهرداري را مشخص كنيم و نبايد وضعيت را 
در بلاتكليفي حتي يك ساعته گذاشته شود. 

اظهارات مخالفان استعفاي نجفي و همچنين 
صحبت هاي شهردار مستعفي در حالي است 
كه اگر به فرض محال دليل استعفا همكاري 
نكردن ساير قواي حاكميتي با شهردار تهران 
است كه اين موضوع از همان ابتدا هم مشخص 
بود و آق��اي نجفي ب��ا علم به اي��ن موضوع و 
مش��كلات احتمالي موجود قبول مسئوليت 
كرد.  گذش��ته از اين، ش��هردار مستعفي در 
چهار س��مت قبلي خود نيز به دليل بيماري 
)!؟( اس��تعفا كرده بود و اساساً نجفي در چند 
س��ال اخير مديريت پايدار نداش��ته و با اين 
وجود سمت سنگين ش��هرداري پايتخت را 
قبول كرده بود. ماندن آقاي نجفي در سمت 

شهردار كه به گفته خودش »خيانت« است، با 
اين اوضاع و اساساً از همان ابتدا انتخاب ايشان 

هم به نوعي خيانت بود. 
  انتقاد از ابقاي مجدد نجفي 

 پس از مخالفت ش��ورا با اس��تعفاي شهردار، 
رئيس ديده بان ش��فافيت و عدالت با انتقاد از 
شوراي ش��هر گفت: نجفي را كه قبلًا معاونت 
رياس��ت جمهوري را بعد ش��ش ماه به دليل 
بيم��اري ترك ك��رده ب��ود، نبايد ب��راي اين 
مسئوليت انتخاب مي كردند، اما حالا هم كه 
مي خواهد برود، نمي گذارن��د. احمد توكلي 
گفت: درباره استعفاي شهردار يك بار گفتند 
علت استعفا مسائل ديگري است. ابتدا گفتند 
كه دليلش مبارزه با فساد است، در حالي كه ما 
هيچگاه سابقه اي از آقاي نجفي براي مبارزه 
با فس��اد نديديم. وي افزود: يكس��ري ادعاها 
هم ش��نيديم كه به خاطر مبارزه با فس��اد به 
وي فش��ار آوردند، در حالي كه كسي را براي 
مبارزه با فس��اد كنار نمي گذارن��د. توكلي با 
انتقاد از عدم قبول استعفاي نجفي در شوراي 
شهر گفت: آقاي نجفي خودش مي گويد من 
بيمارم، محسن هاشمي هم تصريح مي كند كه 
پزشك نجفي به وي گفته نبايد فشار، استرس 
و اضطراب ببيند و ش��هرداري هم جاي اين 
مسائل است. واقعاً تعجب دارد كه چرا دوباره 
وي را ابقا كردند. رفتارهاي شوراي شهر حاوي 
تناقض اس��ت.  ظاهراً بنا بر قانون، ش��هردار 
مستعفي كه اس��تعفايش رد شده، نمي تواند 
تا سه ماه آينده مجدد استعفا دهد. با اين حال 
منابع نزديك به شهردار تهران مي گويند با اين 
اتفاق نجفي چند س��ناريو پيش رو دارد؛ يكي 
اينكه در چند روز آتي فرصت داشته باشد تا 
تصميم نهايي براي ماندن يا رفتن را بگيرد يا 
اينكه در اواخر هفته جاري سومين استعفاي 
خود را به شورا ارائه دهد . با اين حال عده اي هم 
مي گويند نجفي عزم خود را براي رفتن به هر 

قيمتي جزم كرده است. 
 بر كسي پوشيده نيست كه بازي هاي سياسي 
شوراي شهر و مجموعه مديريت شهري، اولين 
نتيجه اش معطلي امور و بلاتكليفي مديريت 
شهري است. از طرفي تحميل هزينه ها به شهر 
و تعطيلي پايتخت، دامن سراسر ايران را هم 

خواهد گرفت. 
هفت ماه پيش كه ش��هردار ته��ران انتخاب 
ش��د، اصلاح طلبان و كارگزاران متفقاً اذعان 
داشتند كه مديريت شهر تهران بهبود خواهد 
يافت. البته دور از انتظار هم نبود كه با توجه به 
همسو بودن شهردار تهران با دولت و مجلس و 
حضور نجفي در جلسات هيئت دولت، تهران 
اوضاع بهتري را به خود ببين��د، اما حالا و به 
يكسال نكش��يده اوضاع بدتر كه شده هيچ، 
همه واهمه دارند كه تجربه تلخ شوراي شهر 
اول، انحلال و تعطيلي تهران تكرار ش��ود؛ از 
قضا آنجا هم همين كارگزاران و اصلاح طلبان 

همه كاره بودند. 

نما | محمود محمدتبریزی

88498440سرویس اجتماعي

ح��ذف آزم��ون 

نيره ساري
   یادداشت

ورودي م��دارس 
س��مپاد در دوره 
متوس��طه اول و پاي��ان ادام��ه فعاليت اين 
مدارس يكي از داغ تري��ن موضوعات اواخر 
س��ال 96 بود كه با انتق��ادات قابل توجهي 
روبه رو شد، اما استدلال هاي موافقان بر سند 
تحول بنيادين استوار ش��ده بود كه با حذف 
اضطراب و استرس، بار علمي بيشتري را براي 
دانش آموزان به دنب��ال دارد. از طرف ديگر 
مخالفان هم معتقد بودند سيس��تم ناقص و 
داراي ايراد آموزش و پرورش آنچنان بستري 
را فراهم نكرده كه دانش آموزان تيزهوش در 
فضاي آموزشي مناسب قرار گيرند و با حذف 
مدارس و آزمون هاي سمپاد، عملًا نخبگان 

دانش آموزي پرورش نخواهند يافت. 
اما اكنون واقعيت امر اين اس��ت ك��ه بنا بر 
دلايل مختلف تمايل مهاج��رت به خارج از 
كشور از سطح دانش��جويي و جوان گرايي به 
رده هاي پايين تر و نوجوانان هم رسيده است 
و امروز بس��ياري از دانش آموزان ما ترجيح 
مي دهند بعد از اتمام دوره متوسطه و حتي 
قبل تر از آن تحصيلات خ��ود را در خارج از 
كشور ادامه دهند كه اين بسيار جاي نگراني 
دارد. س��ال گذش��ته بود كه معاون آموزش 
ابتدايي وزارت آموزش و پرورش گفت: خروج 
از كشور از سطح دانشجويي و ميان جوانان 
به دانش آموزان هم رسيده است. روندي كه 
ايران را به سمت كش��وري كم هوش و عاري 
از نخبه هدايت مي كند و ب��ا ادامه اين روند 
تا چند س��ال آينده احتمالاً به طور كلي ژن 
باهوش در اي��ران از بين خواه��د رفت. اين 
در حالي اس��ت كه آمار س��ال هاي گذشته 
هم نشان مي دهد 62 درصد از دانش آموزان 
مدال آور المپيادي ايران به كشورهايي نظير 

امريكا و كانادا مهاجرت كرده اند. 
اما متأسفانه با وجود انتشار آمارهاي مختلف 
از مهاجرت نخبگان و دانش آموزان تيزهوش، 
نه تنها هي��چ راهكار مؤث��ري در اين مورد از 
سوي مسئولان و سيس��تم آموزشي كشور 
انديشيده نشد، بلكه به بهانه هاي مختلف تنها 

بستر حمايتي براي رشد اين دانش آموزان هم 
قلع و قمع شد. 

س��ؤال اصل��ي اينجاس��ت كه جداس��ازي 
نظ��ام  در  تيزه��وش  دانش آم��وزان 
آموزش و پرورش ايران ب��ا پيش بيني نتايج 
مطلوب از آن اتخاذ ش��د و اصلًا آيا مدارس 
عادي آماده حض��ور دانش آموزان تيزهوش 
شده بودند؟! در پاس��خ به اين سؤالات بايد 

چند نكته را مورد توجه قرار داد. 
ابتدا لازم به ذكر است كه هر چند جداسازي 
دانش آموز تيز هوش از ساير افراد عادي، تفكر 
تافته جدا بافته بودن را ب��راي فرد به همراه 
دارد، اما آنچه جاي آن خالي اس��ت، تربيت 
صحيح در اين راس��تا و پرورش روح درگير 
شدن با نياز هاي جامعه براي قشر تيز هوش 
جامعه است كه متأسفانه جاي آن خالي است.  
چه بسا با اين جدا سازي نه تنها اهداف اوليه آن 
فراهم نش��ود، بلكه به دلي��ل فراهم نبودن 
زير ساخت هاي آموزشي براي تيزهوشان در 
مدارس عادي، آنها دچار سرخوردگي، يأس 
و در نهايت تغيير شرايط بر آيند. شرايطي كه 
مي توان گفت با صرف هزينه هاي هنگفت از 
سوي كشورهاي مختلف دنيا براي جذب اين 

افراد فراهم مي شود. 
به بيان س��اده تر بايد كاري كرد  كه در عين 
پرورش و اهميت به رشد اين دانش آموزان 
در شرايط مناس��ب تحصيلي و صرفاً عادي، 
به حضور آنها در متن اصلي جامعه و در كنار 
افراد عادي كمك كرد تا به جامعه احساس 
تعلق پي��دا كنن��د.   ادامه رون��د مهاجرت 
دانش آموزان نه تنها هدررف��ت هزينه هاي 
صرف ش��ده نظام براي آموزش و تربيت اين 
افراد را در پي دارد، بلكه علاوه بر خالي كردن 
كشور از ژن باهوش و نخبه و بحران كمبود 
نيروي انس��اني متخصص و ماه��ر را هم به 

دنبال دارد. 
در نهايت اينكه بايد گفت پرورش نخبگان و 
باروري و شناخت استعدادهاي دانش آموزان 
به عنوان سرمايه هاي اجتماعي يك ضرورت 
براي جامعه است؛ چراكه رش��د و توسعه از 

مسير نخبگي مي گذرد. 

در ش��رايطي ك��ه 

عليرضا سزاوار
   نگاه

دانش آم��وزان به 
ماه ه��اي پايان��ي 
س��ال تحصيلي 97�96 نزديك مي ش��وند، 
خبري از شير مدرس��ه نيست؛ گفته مي شود 
هنوز اعتبار ش��ير مدرس��ه براي سال جاري 

تأمين نشده است. 
طرح توزيع ش��ير رايگان در مدارس كشور از 
سال 1379 با تحت پوشش قرار  دادن 10 هزار 
دانش آموز در كشور آغاز شد؛ اين طرح ادامه 
پيدا كرد ت��ا آنكه كم كم تم��ام دانش آموزان 
در سراس��ر كش��ور چه آنها ك��ه در مدارس 
روزانه تحصي��ل مي كنند و چه آن��ان كه در 
شبانه روزي ها درس مي خوانند تحت پوشش 
شير مدرس��ه قرار گرفتند؛ حتي در اين طرح 
فرقي بين دانش آم��وزان محصل در مدارس 

دولتي و غيردولتي وجود ندارد. 
بر اس��اس اين طرح مقرر ش��ده بود كه بين 
دانش آموزان 70 نوبت ش��ير در طول س��ال 
تحصيل��ي توزيع ش��ود، اما اين مي��زان طي 
سال هاي گذشته همواره كمتر از اين ميزان 
بود.  بخش عمده اين مشكل به تأمين اعتبارات 
براي توزيع شير در مدارس باز مي گردد، زيرا 
به رغم آنكه »شير مدرسه« داراي مصوبه است 
و منابع تأمين دارد، اما مدت هاس��ت با بدهي 
به كارخانه هاي شير مواجه است.  علي الهيار 
تركمن، معاون توس��عه مديريت و پشتيباني 
وزارت آموزش و پ��رورش در آذرم��اه 96 در 
خصوص شير مدارس گفته بود: كميته ملي 
شير يك جلسه تش��كيل داده و منتظر ابلاغ 
اعتبار هس��تيم تا ش��ير را در مدارس توزيع 
كنيم، اما موضوع شير مدارس، كار بين بخشي 
است و براي توزيع شير در مدارس چهار حلقه 

اجرايي بايد فعال شوند. 
الهيار از جهاد كشاورزي به عنوان اولين حلقه 
فرايند ش��ير مدارس نام ب��رد و تصريح كرد: 

توليد و توزيع يك ميليارد بطري 200 سي سي 
در چرخه توليد و مصرف لبنيات در كش��ور 
تأثيراتي دارد كه بايد توسط جهاد كشاورزي 
مورد بررس��ي قرار گيرد؛ حلقه دوم سازمان 
حمايت از مصرف كننده است كه تعيين قيمت 

شير مهم ترين وظيفه آن سازمان است. 
سازمان برنامه و بودجه، حلقه سوم فرايند شير 
مدارس است كه وظيفه تأمين اعتبار را برعهده 
دارد و نهايتاً حلقه چه��ارم آموزش و پرورش 
است كه كار تعيين و تنظيم قراردادهاي توليد 
ش��ير با كارخانجات، نظارت بر توليد و نحوه 
توزيع را برعهده دارد.  معاون توسعه مديريت 
و پشتيباني وزارت آموزش و پرورش از تشكيل 
كميته ش��ير خبر داد و افزود: با جديت تمام 
پيگير مسئله شير مدارس هستيم تا در اسرع 
وقت اين مهم عملياتي ش��ود؛  چراكه تجربه 
نشان مي دهد توزيع ش��ير به ويژه در مناطق 
مح��روم و كمتر توس��عه يافته اثرات بس��يار 

مثبتي را در پي داشته است. 
وي در ادام��ه گفت: جالب اس��ت ك��ه افكار 
عمومي و رس��انه ها، موضوع ش��ير مدارس را 
تنه��ا از حلقه چهارم مطالب��ه مي كنند و اين 
در حالي است كه س��ه حلقه ديگر ابتدا بايد 
تعهداتشان را درخصوص ش��ير انجام دهند 
تا آموزش و پرورش به عنوان حلقه چهارم اين 
فراين��د را اجرايي كند.  بطحاي��ي در آخرين 
نشست خبري خود در سال 96 كه 29 بهمن 
ماه برگزار شد، در خصوص توزيع شير مدارس 
گفت: وضعيت تخصيص اعتبار توزيع ش��ير 
در خزانه ب��ا مش��كل مواجه ب��ود و برخي از 
افراد به بنده گفتند كه با ش��ركت هاي توليد 
ش��ير قرارداد ببنديد، اما تا زماني كه نتوانيم 
تخصيص اعتبار ش��ير را در اختي��ار بگيريم، 
نمي توانيم تعهدي در كارخانه ها ايجاد كنيم. 
در حال حاضر چشم انداز روشني در خصوص 

تأمين اعتبار و توزيع شير وجود ندارد. 

 جديدترين آمار از خروج نخبگان ايراني
 با حذف آزمون سمپاد

شير مدارس در بلاتكليفي

زهرا چيذري 
   گزارش  دو

در اين ستون پيام ها،  متن ها، عكس نوشت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر ش�ده در فضاي مجازي را منتش�ر خواهيم كرد؛ بدون 
هيچ گونه توضيح و تفسير. بازنشر اين موارد هم به منزله تأييد 

يا رد محتواي هيچ كدام از آنها نيست. 

 كيان عبداللهي در توييتر خود نوشت:    شما هر جاي دنيا بگي شهردار 
يه شهري با صداي بلند و مؤكد گفت: من بيماري جدي دارم و بايد بستري 
بشم، لذا استعفا ميدم، ولي شوراي اون شهر به خاطر تعصبات كورجناحي و 
قبيله اي اين استعفا رو نپذيرفت، نه تنها فوراً ازت تست الكل ميگيرن، بلكه 

حداقل شش ماه بستريت ميكنن! و ما ادراك ما اصلاح طلب!
 

محمد پاداش با به اش�تراك گذاش�تن اين عكس نوش�ت:  به اشك 
چشمش كه نگاه ميكنم فقط دلتنگي ميبينم، پدرش رفت سوريه تا ما در 
امنيت كامل شبي بشينيم، پايتخت5 تماشا كنيم و به مدافعان حرم بباليم.

سيد محمود رضوي نوشت:  پايتخت كاري كرده كه مردم توي همه 
خونه ها حس كنن كه اگر داعش پاش به اين مرز و بوم باز ميش��د، چه 
اتفاقاتي براي ناموس همه ما ميتونست بيفته، اجر بچه هاي اوج و تيم 

پايتخت با شهداي مدافع حرم.
 

زهرا چخماقي هم توييت كرد:  تقديم به مدافعان حرم، گمنام ترين 
مدافعان وطن ... طرحى تازه از حسن روح الامين

 

 همسر شهيد مدافع حرم محمد بلباس�ي با انتشار اين عكس در 
استوري اينستاگرامش نوشت: بچه هام جواب سؤالاهاشون رو گرفتند.

 

احمد جانجان با هشتگ »دلار« توييت كرد:  در اثر ناكارآمدي دولت و 
پنج سال تعلل و گره زدن هر چيزي به برجام، مردم با گراني و از دست رفتن 
سرمايه هايشان مواجه شده اند. اگر رئيس جمهور به خاطر اين غصه دق كند 

و بميرد كار ارزشمندي انجام داده است! دلار 5 هزار و 700 تومان!
 

 نازنين كمالي ه�م توييت كرد:  طرح جديد دلار پ��س از 5 هزار و 
700 توماني شدن

 

فاميل دور هم در صفحه توييتر خود نوشت: اينجا نه صف نذريه، نه 
صف خريد آخرين مدل گوشي؛ اينجا صف خريد دلار 5 هزار و 500 توماني 
در پي اعتماد به حرف روحاني مبني بر »خيالتان بابت دلار راحتِ راحت«

 

حسين دليريان با انتش�ار اين عكس توييت كرد:  تصوير ديدني از 
ابتكار يك فلسطيني »نظاميان صهيونيست، زير پاي نوجوان فلسطيني«

عکس: محمدرضا عباسي| مهر

اكبر محمودي
   گزارش  یك


